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PROTOKÓŁ NR 0012.2.10.2017  
z posiedzenia Komisji Polityki Gospodarczej i Bezrobocia 

w dniu 21 listopada 2017r.  
Miejsce posiedzenia: sala nr 130 A UM. 
Czas posiedzenia: godz. 14.30 – 16.50. 
 W posiedzeniu uczestniczyli członkowie Komisji Polityki Gospodarczej i Bezrobocia                        
oraz zaproszeni goście, zgodnie z załączonymi listami obecności. 
 
Porządek obrad 

1. Otwarcie posiedzenia. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Budżet Miasta na 2018r. 

• Projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 
Jastrzębie-Zdrój, 

 Projekt uchwały Budżetowej Miasta Jastrzębie-Zdrój na 2018 rok, 
4. Sprawy bieżące: 

• Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 
Jastrzębie-Zdrój,  

• Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały budżetowej Miasta Jastrzębie-
Zdrój na 2017 rok, 

 Projekt uchwały w sprawie wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem 
2017 roku oraz ustalenia planu finansowego tych wydatków, 
 

 Pismo JSW S.A. z dnia 27 października 2017r. w sprawie Regionalnej 
Biesiady Barbórkowej oraz Konferencji „Partnerstwo poprzez gospodarkę”, 

 
 Odpowiedź na wniosek w sprawie podjęcia działań w celu nabycia budynku 

dla Miejskiego Ośrodka Kultury.  
5. Współpraca z JSW S.A. 

 
6. Wolne głosy i wnioski. 
7. Przyjęcie protokołów z dnia 19 września 2017, oraz 17 października 2017r.,  
8. Zakończenie posiedzenia. 
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Ad. 1. 
Otwarcia posiedzenia dokonał Przewodniczący Komisji – Tadeusz Sławik, powitał 
przybyłych na posiedzenie radnych oraz zaproszonych gości.  
Ad. 2. 
Proponowany porządek obrad zostały przyjęty głosami: za – 5, przeciw – 0, 
wstrzymujących się – 0. 
Ad.3. 
Budżet Miasta na 2018r. 

• Projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 
Jastrzębie-Zdrój, 

Uzasadnienie do w/w projektu uchwały przedstawił Dariusz Holesz-Skarbnik Miasta. 
Anna Hetman-Prezydent Miasta 
Jeśli chodzi o sprawy, które mogą państwa najbardziej interesować, czyli gospodarka, to 
muszę państwu zwrócić szczególną uwagę  na to, że mówiąc gospodarka mam na myśli 
szeroko zakrojone działania. W budżecie miasta były zadania, które zostały ujęte i one 
również mają pośredni wpływ na rozwój gospodarki, ale konkretne pieniądze, które zostały 
zapisane i wprowadzone do projektu budżetu, to głównie na rozbudowę i modernizację 
układu komunikacyjnego. To, o czym wczoraj była mowa, czyli ulica na Moszczenicy, oraz 
ul.Dębina, ul.Rolnicza, ul.Towarowa i to są drogi, o których już wiemy, że trzeba je 
zmodyfikować i zrobić do terenów inwestycyjnych.  Przy ulicy Dębina, nie jest to nasz 
pomysł, że trzeba tam zbudować drogę, tylko pod potrzeby konkretnego inwestora z którym 
trwają dosyć długo rozmowy i są już daleko zakrojone, oraz nastąpiło podpisanie listu 
intencyjnego nastąpiło. Na chwilę obecną jeszcze nie mówimy konkretnie, kto to jest i w 
jakim zakresie? Jest to dość poważny inwestor, który wejdzie prawdopodobnie w przyszłym 
roku na tereny inwestycyjne i właśnie pod potrzeby konkretnego inwestora w/w droga będzie 
budowana. Chyba to powinno nam przyświecać, żeby to były rozwiązania takie, które będą 
inwestorom pomagać, a nie nasze propozycje wdrażać, a później je dostosowywać do potrzeb 
inwestorów, bo te działania byłyby trochę z drugiej strony. To są konkretne pieniądze, które 
są wpisane i chcemy te drogi budować we współpracy z Katowicką Specjalną Strefą 
Ekonomiczną. Rozmawiamy również z innymi potencjalnymi inwestorami na tereny 
Ruptawa, czy Moszczenica, ale to dopiero później, jak już będą konkretne propozycje, to 
możemy mówić o jakimkolwiek uzbrojeniu. Wtedy, kiedy będzie już wiadomo, co jest 
potrzebne? 
 
Andrzej Matusiak-radny RM 
Odnośnie ul.Rolniczej, proszę powiedzieć jaki fragment będzie robiony tej ulicy? 
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta. 
Jak państwo widzicie, generalnie w/w droga będzie budowana , modernizowana etapowo. 
Pierwszy etap jest zakończony, a teraz będzie drugi etap tj.skrzyżowanie, ale pani Naczelnik 
powie szczegółowo. 
 
Maria Pilarska-Naczelnik Wydziału Infrastruktury Komunalnej i Inwestycji  
Będzie to odcinek od ul.Cichej. Tutaj generalnie chcielibyśmy, żeby zniknął problem 
bezpieczeństwa na skrzyżowaniu ul.Rolniczej z ul.Cichą. Tam jest brak widoczności ze 
względu na ustawiony krzyż i jesteśmy już w posiadaniu pozwolenia na budowę w trybie  
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spec ustawy na całą drogę. Nabyliśmy w tym trybie teren, także krzyż będzie przesunięty na 
zewnątrz tej działki rolnej.  
 
Andrzej Matusiak-radny RM 
Czyli, koło Błysku droga? 
Maria Pilarska-Naczelnik Wydziału Infrastruktury Komunalnej i Inwestycji  
Mniej więcej koło Błysku. 
Andrzej Matusiak-radny RM 
Czyli, do Błysku będzie już dojazd nową drogą? 
Maria Pilarska-Naczelnik Wydziału Infrastruktury Komunalnej i Inwestycji  
Trudno mi powiedzieć, jaki będzie poziom cen w następnym roku, bo w tym roku przetargi 
nas bardzo zaskoczyły na minus, ale taki jest plan. 
 
Szymon Klimczak-radny RM 
Pani Prezydent mówiła pani o inwestorze, czy będzie wiadomo nt. terminu? 
Anna Hetman-Prezydent Miasta. 
Jeśli będzie już na etapie podpisania umowy, to tak. Na razie to jest tzw. tajemnica handlowa.   
 
Szymon Klimczak-radny RM 
Czy jest to kwestia miesięcy, tygodni? 
Anna Hetman-Prezydent Miasta. 
Tygodni na pewno nie, to będzie początek przyszłego roku. 
Tadeusz Sławik-radny RM 
Jesteśmy po zapoznaniu się z budżetem, po wczorajszych informacjach przekazanych                        
i dobrze, że spotkania się odbywają, bo można wiele pytań zadać i myślę, że to każdemu 
przybliżyło budżet. Natomiast, co do samego budżetu, to nie będę teraz stanowiska zajmował     
i wypowiadał się, bo widzę pewną sytuację, która w naszym mieście się tworzy i to jest 
bardzo niepokojące, bo wydamy pieniądze w tym roku i jeszcze w przyszłym, a praktycznie 
dwie kadencje będą bez inwestycji. Tak to będzie wyglądać, bo tak ubyło nam przychodów i 
wystarczy sięgnąć po nasze budżety z przed pięciu lat, czy więcej, to przychody były dużo 
wyższe. Taka jest sytuacja i to jest bardzo niepokojące, bo to jest kwestia przyszłości miasta, 
co w tej kadencji zostało zrobione, ale myślę, że na to potrzebujemy i ja osobiście więcej 
czasu i więcej dystansu, żeby jakichś ocen dokonać. Żeby dzisiaj nie wypowiadać czegoś 
pochopnie i jeśli tak, to zakończę dzisiaj sprawy budżetu na rok 2018.  
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta 
W kontekście tego, o czym mówił pan Przewodniczący, że tutaj trzeba być trochę takim 
wizjonerem, bo jeśli mówimy o inwestorach którzy się pojawiają, będą to firmy i choćby 
firma na Bziu „Top House”, która rozpocznie swoją działalność wiosną i będzie zatrudniała 
jakąś znaczną część nowych pracowników. Docelowo ma być ok.500 osób, a firma o której 
wspomniałam dzisiaj też jest dosyć poważną firmą, więc należy mieć nadzieję, że po nich 
pojawią się kolejne. Nie możemy myśleć w kontekście zapaści tego miasta, tylko rozwoju, bo 
to małe firmy dają poczucie bezpieczeństwa gospodarczego miasta i tego się trzeba trzymać.   
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Tadeusz Sławik-radny RM 
Dziękuję pani Prezydent za informację, to jest bardzo pozytywna informacja i oby to 
nastąpiło. Natomiast mówię to w innym kontekście, w ostatnich dziesięciu latach ubyło nam 
kilkanaście tysięcy miejsc pracy i to jest poprzednia kadencja i obecna. Co zrobiliśmy                       
w tamtej i tej kadencji, żeby jak najwięcej nowych miejsc pracy utworzyć, zamiast tych 
utraconych i to jest dla mnie ten bilans i w tym kontekście mówię. Z tego faktu bym się 
bardzo cieszył, jeśli tak będzie, bo tak też trzeba powiedzieć. 
 
Komisja zaopiniowała pozytywnie przedstawiony projekt uchwały. Stanowisko podjęto 
głosami: za –2, przeciw – 0, wstrzymujących się – 3. 

 Projekt uchwały Budżetowej Miasta Jastrzębie-Zdrój na 2018 rok 
 
Uzasadnienie do w/w projektu uchwały przedstawił Dariusz Holesz-Skarbnik Miasta. 
Komisja zaopiniowała pozytywnie przedstawiony projekt uchwały. Stanowisko podjęto 
głosami: za –2, przeciw – 0, wstrzymujących się – 3. 
Ad.4. 
Sprawy bieżące: 

• Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 
Jastrzębie-Zdrój,  

Uzasadnienie do w/w projektu uchwały przedstawił Dariusz Holesz-Skarbnik Miasta. 
Komisja zaopiniowała pozytywnie przedstawiony projekt uchwały. Stanowisko podjęto 
głosami: za –5, przeciw – 0, wstrzymujących się – 0. 

• Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały budżetowej Miasta Jastrzębie-
Zdrój na 2017 rok, 

Uzasadnienie do w/w projektu uchwały przedstawił Dariusz Holesz-Skarbnik Miasta. 
Komisja zaopiniowała pozytywnie przedstawiony projekt uchwały. Stanowisko podjęto 
głosami: za –5, przeciw – 0, wstrzymujących się – 0. 

 Projekt uchwały w sprawie wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem 
2017 roku oraz ustalenia planu finansowego tych wydatków, 

 
Uzasadnienie do w/w projektu uchwały przedstawił Dariusz Holesz-Skarbnik Miasta. 
Komisja zaopiniowała pozytywnie przedstawiony projekt uchwały. Stanowisko podjęto 
głosami: za –5, przeciw – 0, wstrzymujących się – 0. 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji 
Poproszę pana Dyrektora Krakowskiego, jakby pan nam przedstawił sytuację na targowisku. 
Chodzi o realną sytuację, a nie kwestie prawne, bo zakładam, że tutaj nic się nie zmieniło. 
Natomiast przejeżdżając obok targowiska widzę, że tam jest coraz to gorzej, a może się mylę?  
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Marek Krakowski-Dyrektor Jastrzębskiego Zakładu Komunalnego 
Przedstawię sprawy techniczne, natomiast pozwoliłem sobie dzisiaj poprosić o wsparcie panią 
Inspektor z Wydziału Mienia, która prowadzi sprawy związane ze zwrotami. Skupiamy się 
bezpośrednio nad tym, co się dzieje jeżeli chodzi o targowisko wewnątrz? Przypominam, że 
moja ostatnia informacja była z maja tego roku i tutaj omawialiśmy te tematy. Co się od 
tamtej pory zmieniło? Mamy przygotowane projekty zarządzeń i uchwały na 2018 rok, 
dotyczącej opłat targowych. Czyli, tutaj jak gdyby utrzymujemy poziom stawek na poziomie 
roku poprzedniego. Jeżeli chodzi o ilość stoisk, wpływy i wydatki związane z działalnością 
targowiska, to mamy na dzień dzisiejszy 102 kioski handlowe, czyli od maja ubyło nam dwa. 
Łącznie przybyło nam pięć stoisk, czyli jeden kiosk się gdzieś wyprowadził, natomiast 
pojawiły nam się przede wszystkim tak, jak ostatnio mówiłem, że jest dużo chętnych na 
stanowiska samochodowe. Chętnych jest więcej, niż jesteśmy w stanie wydzielić miejsc, jeśli 
chodzi o ilość podmiotów handlujących na terenie targowiska, mamy ich 182 i to jest bardzo 
zbliżona liczba. Z tej liczby 107 podmiotów jest z terenu miasta Jastrzębie-Zdrój, a jeszcze do 
niedawna było 118 podmiotów. Jeżeli chodzi o wpływy? Mam tutaj podsumowanie za 
miesiąc październik i chociaż niestety dochody ciągle spadają, ale biorąc pod uwagę, że na 
przełomie roku 2015-2016 ten wpływ z targowisk był pomniejszony o przeszło 100 tys. zł, to 
teraz szacujemy, że praktycznie ten wpływ z targowisk w roku 2017 powinien być niemal 
identyczny, jak w ubiegłym roku. Biorąc pod uwagę poprzednie lata, gdzie spadek był 
bardziej gwałtowny, w tej chwili zatrzymujemy się w okolicy 850 tys. zł w skali roku. Jest to 
wynik bardzo podobny do tego, co było rok temu. Natomiast jeżeli chodzi o bilans, to jest 
dodatni o tyle w porównaniu z rokiem ubiegłym, że zrezygnowaliśmy z wydatków 
związanych z poborem opłaty targowej na terenie miasta  w drodze umowy-zlecenia. W tej 
chwili opłatę pobierają inkasenci opłaty targowej i tutaj jesteśmy do przodu o 60-70 tys. zł 
spowodowane tym, że nie ma kosztów. 
 
Bogusława Podruczna-Inspektor Wydziału Mienia 
Na razie nie widzę możliwości, żeby to się wszystko zakończyło. Dlatego, że toczą się dwa 
postępowania tj.jedno prowadzi Prezydent Miasta Tychy, a drugie prowadzi Prezydent Miasta 
Rybnika. Prezydent Miasta Rybnika skłania się ku odmowie zwrotu, a przynajmniej tak to 
wyglądało na wrzesień tego roku, kiedy odbyła się rozprawa administracyjna i po ocenie 
całego materiału dowodowego i przesłuchaniu świadków, których my wskazaliśmy i strona 
przeciwna. Organ wysnuł wnioski z tego takie, że ponieważ cel wywłaszczenia został tam 
zrealizowany i w tej chwili on już nie istnieje, ale jednak został wcześniej zrealizowany i to 
potwierdzają wszystkie dowody, to zwrotu nie będzie. Należy się spodziewać, że będzie 
odwołanie strony przeciwnej, więc to może potrwać dłużej. Natomiast, z Tychami mamy 
większy kłopot dlatego, że tam trwa postępowanie już sześć lat i końca nie widać. W marcu 
2015r została wydana decyzja niekorzystana dla nas tzn.organ orzekł o zwrocie tej 
nieruchomości  ze względu na to, że cel wywłaszczenia określony w akcie notarialnym, 
którym ta nieruchomość była nabyta, został określony jako budowa osiedla mieszkaniowego 
Jastrzębie III, a de facto cała nieruchomość jest położona w obrębie osiedla mieszkaniowego 
Jastrzębie IV. W związku z tym organ uznał, że nieruchomość jest położona poza zakresem 
planowania tego planu z 1962r. i stała się zbędna z mocy prawa. Myśmy się od tego odwołali 
i Wojewoda uznał nasze racje i nakazał ponownie prowadzić postępowanie. Jeżeli chodzi                   
o terminy, Tychy wyznaczyły sobie termin na koniec tego roku.  
  Pismo JSW S.A. z dnia 27 października 2017r. w sprawie Regionalnej 

Biesiady Barbórkowej oraz Konferencji „Partnerstwo poprzez gospodarkę”, 
 

Komisja zapoznała się z pismem i przyjęła do wiadomości. 
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 Odpowiedź na wniosek w sprawie podjęcia działań w celu nabycia budynku 
dla Miejskiego Ośrodka Kultury.  
 

Komisja zapoznała się z pismem i przyjęła do wiadomości. 
 
Ad.5. 
Współpraca z JSW S.A. 
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
Chciałbym prosić, aby pan przybliżył stanowisko JSW dotyczące terenów po KWK „JAS-
MOS” i zaprezentował wszystkim obecnym , bo członkowie Komisji Doraźnej znają, ale są             
i inne osoby. 
 
Kierownik Zespołu PM JSW 
Jeżeli chodzi o postawę JSW dotyczącą zamykanych kopalń, to oczywiście zależy nam na 
tym, aby nie pozostawiać po sobie tylko i wyłącznie kopalń, które zostały przekazane do 
restrukturyzacji, a dokładnie do SRK, co wiąże się z wyburzeniem infrastruktury związanej w 
wydobyciem węgla i infrastruktury górniczej. Chcielibyśmy, aby na tych terenach jakieś życie 
gospodarcze istniało. W przypadku Moszczenicy, to życie w jakiś sposób tam istnieje. 
Oczywiście nie da się przywrócić takiego życia gospodarczego, jak to było w przypadku 
kiedy funkcjonowała tam kopalnia zatrudniająca kilka tysięcy osób. Natomiast mogę 
powiedzieć, że może powoli i nie w takim tempie, w jakim byśmy sobie tego wszyscy  
życzyli tj.państwo i JSW, ale sukcesywnie trwa zagospodarowanie tych obszarów. Półtora 
miesiąca temu mieliśmy przetarg na sprzedaż nieruchomości na Polu Moszczenica. Pojawił 
się inwestor z Krakowa, który zakupił i powstanie tam jakaś firma i oczywiście nie będzie to 
wielka firma, ale drobny przedsiębiorca, który jednak swoją działalność uruchomi w tym 
rejonie i zatrudni kilka, a może kilkanaście osób. Więc cały czas coś się dzieje. Jeżeli chodzi 
o „Jastrzębie”, czy też rejon „Jastrzębie”, to przekazanie do SRK Ruchu „JAS-MOS”, bo tak 
się to oficjalnie nazywało nastąpiło 1 października ubiegłego roku i związane było również                
z przekazaniem do Spółki Restrukturyzacji Kopalń ponad 1.500 osób, które mogły skorzystać 
z pakietu socjalnego, a więc zarówno przejść na urlopy górnicze, jak i odejść wcześniej 
korzystając z jednorazowych odpraw. To była oferta dla pracowników powierzchni, natomiast 
pozostał tam Ruch „Jastrzębie”. Czyli to, co do tej pory tworzyło i co wcześniej tworzyło 
kopalnię „JAS-MOS” zostało podzielone na dwie części i część restrukturyzowana do SRK                 
i część, która pozostała. Wbrew temu, co tutaj może się wydawać, ale część która tam 
pozostaje, to jest nadal dosyć silny organizm z punktu widzenia zarówno działalności 
gospodarczej, jak i działalności górniczej. Zatrudnionych jest tam ok.1.600 osób, a więc nie 
jest to wcale tak mało. Co prawda nastąpiło przeorientowanie sposobu wydobycia węgla, 
ponieważ są plany realizowane już od wielu lat, bo nie są to rzeczy które można z dnia na 
dzień, czy nawet w ciągu roku zrobić. Nastąpiło połączenie dołem Ruchu „Jastrzębie”                          
z Ruchem „Zofiówka” i w tej chwili wydobycie odbywa się w ten sposób, że transportowany 
urobek dołem na „Zofiówkę” i na „Zofiówce” szybami wyciągany. Tam jest przerabiany 
przez zakład przeróbczy. Zakład przeróbczy, który jest w tej chwili nieczynny i to jest też  
część przekazana do SRK, gdzie niestety będzie to wyburzane. Natomiast trzeba powiedzieć, 
że zakład przeróbczy ma swoją specyfikę i nie bardzo można go przerobić na cokolwiek 
innego, a zatem jest wydobycie na Ruchu „Jastrzębie”. Plan z ubiegłego roku był taki, że 
zakończy się w 2021r., a w tej chwili plany które ma JSW takie, że Ruch będzie funkcjonował 
do 2025r., a zatem nie jest tak bliskie zamknięcie tego Ruchu. Trzeba tutaj uczciwie 
powiedzieć, że dużo zależy od koniunktury i jeżeli jest koniunktura i jeżeli cena za węgiel jest 
duża, to wtedy zapotrzebowanie powoduje, że również to wydobycie ma jak największy sens. 
Jeżeli natomiast dochodzi do jakiejś dekoniunktury i jeżeli następuje załamanie się popytu, to 



7  

oczywiście czasami decyzje są podejmowane tak, że następuje skrócenie pewnych wcześniej 
planowanych okresów istnienia jakiejś kopalni. Ponieważ ten Ruch i tak zakładaliśmy 
również w ubiegłym roku, kiedy przystępowano do likwidacji, że jest dosyć dobrze położony 
od strony lokalizacyjnej. Mamy tutaj taki pomysł i państwu jest on znany tzn. JSK planuje 
tam zrealizowanie Centrum Logistycznego. Powstanie tego Centrum powinno w jakiś sposób 
ożywić ten gospodarczy rejon. Na Komisji w ubiegły poniedziałek był również przedstawiciel 
JSK i nie wszystkie dane, czy też szczegóły rozmów można ujawniać, bo jest to objęte 
tajemnicą handlową. Natomiast, kierunek jest taki, aby tam jednak była działalność 
gospodarcza i tutaj JSW chce w tym uczestniczyć poprzez skierowanie tam działalności JSK, 
która w tym rejonie będzie miała również główną siedzibę. Nastąpi przeprowadzenie biura, 
czy też całej siedziby administracyjnej JSK z dotychczasowego miejsca tj.ul. Towarowej 1 w 
rejon „Jastrzębia”. Jeden budynek dostaną aportem, a drugi będą dzierżawić od kopalni. 
Dlatego, że im też zależy, aby w/w działalność prowadzić i rozwijać tam, gdzie zamierzają, 
aby powstało to Centrum Logistyczne. To jest nasze zamierzenie, które powinno wspierać 
tworzenie miejsc pracy i życia gospodarczego w tym rejonie. 
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
Wydobycie było wcześniej planowane do 2021r., 2023r., a teraz przy koniunkturze jest 
przedłużone i to daje taką sytuację, co jest zagrożeniem, ale chcę widzieć szansę. Jest dalej 
kopalnia i 1.600 osób zatrudnionych, to będą setki jastrzębian. To jest wartość, a oprócz tego  
trzeba kreować nową gospodarkę na terenach opuszczonych i to jest nasze wspólne zadanie. 
Zaczątkiem i siłą napędową oby stało się Centrum Przeładunkowe, czy Logistyczne, bo jest 
decyzja JSW żeby powstało, a Zarząd Spółki Kolejowej energicznie działa, żeby to miało 
sens i tam chyba parę ciekawych umów zostało podpisanych z interesującymi partnerami.                 
Ze strony Miasta, bo pytam wielokrotnie przedstawicieli JSK, czy jest współpraca? 
Potwierdzają, że jest i to jest istotne, żeby tutaj współpraca była dobra ze strony dwóch 
partnerów tj.właściciela JSK i  Miasta, które w zakresie procedur może wesprzeć, albo też 
niewiele robić. Cieszę się, że ta współpraca jest dobrze oceniana. Jeszcze wiele przed 
Zarządem, jeszcze kwestie gruntowe są do rozwiązania, bo nie wszystko z tego, co wiem 
zostało załatwione. Jest przyjmowana strategia tego obszaru i nawet szukanie finansów                                   
w przeróżnych miejscach i to jest wielka szansa, ale oprócz tego jest jeszcze teren i obiekty. 
Tutaj też było stanowisko Rady Miasta, aby ten teren i obiekty przejmować, a potem szukać 
pieniędzy na zewnątrz i działalność gospodarczą dalej tam wprowadzać. 
   
Szymon Klimczak-radny RM 
Temat współpracy w zakresie zagospodarowania po KWK „JAS-MOS”. Dostrzegam, że 
państwa zainteresowanie jest duże w tym aspekcie, natomiast rzeczywiście myślę, że jeszcze 
powinniśmy zawęzić współpracę  do roboczej wymiany informacji. Oczywiście mam 
świadomość tego, że podlegacie obostrzeniom spółki, ale jednak żeby w jakiś sposób  
uprościć procedury, wymianę pism, korespondencję tak, aby to co państwo, jako właściciel 
JSK zamierzacie zrobić, też było w jakiś sposób skorelowane z tym, co mamy w planach.                 
W planach mamy chociażby funkcjonowanie Centrum Nauki, Biznesu i Innowacji. 
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji 
Poproszę o odniesienie się do dwóch nowych tematów tj. szkolnictwo górnicze, ewentualnie 
perspektywy i drugi temat tzn. z jednej strony JSW jest dobrodziejstwem dla miasta, bo są 
dochody do budżetu, a z drugiej strony jest ten minus, bo są szkody górnicze. Tutaj było 
pytanie pana radnego, czy jest możliwe uproszczenie procedur i zadaję to pytanie panom, 
bardzo proszę.       
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Prezes Zarządu JSW 
Brałem udział w Polskim Kongresie Górniczym w Krakowie i tam przedstawiałem koncepcję 
i strategię JSW, a potem mieliśmy duży panel nt. szkolnictwa i tutaj powiem szczerze, że 
niedobrze to wygląda, jeżeli chodzi o wyższe szkolnictwo. Generalnie jest tak, że uczelnie 
dostrzegają brak studentów kierunków górniczych. Dziekani AGH i Politechniki Śląskiej 
podnosili, że byliby bardzo zainteresowani tym, aby próbować rozpropagować i tutaj chodziło 
o szkolnictwo średnie. Ponieważ wiemy, jak to wygląda z technikami tzn. jak jest dobra 
sytuacja, to robimy nabór, a potem ci ludzie nie mają gdzie… i jest, jak jest. W tej chwili 
będziemy podpisywali porozumienia z techniką w Knurowie, Rybniku i również w Jastrzębiu. 
Jeżeli chodzi o szkolnictwo, to podjęliśmy uchwałę wspólną tj. grupa lobbingowa i AGH się 
w to zaangażowała i chodzi o pokazywanie górnictwa trochę od innej strony tzn. przyjaznej, a 
z drugiej strony wsparcie tych uczelni. Tutaj była taka sytuacja i łącznie z PGG, żeby 
spróbować jeszcze raz faktycznie do szkolnictwa średniego się zaangażować i robić akcje 
propagujące nabór do szkół średnich. Natomiast, nie było w ogóle z punktu widzenia kosztów 
uczelni, bo była dyskusja i był pan prof. Nawrat i podnosili Ośrodek Zamiejscowy. W tej 
chwili Wydział Górniczy na AGH ucieka w budownictwo i 80 % studentów jest na 
budownictwie. Wydział Politechniki Śląskiej idzie bardziej w kierunek energetyczny, 
elektryczny, automatyki i jest problem, bo oczywiście z naszego punktu widzenia i 
podnosiliśmy to na Zarządzie, że chcielibyśmy z tymi samorządami, na których terenie są 
szkoły średnie podjąć dłuższą współpracę. Państwo doskonale wiecie, bo już nieraz tak tutaj 
było, że podpisywało się pewne porozumienia i to są stosunkowo młodzi ludzie i oni się 
garną, a potem jest sytuacja z zatrudnieniem, jaka jest. Natomiast uważam, że JSW tutaj w 
Jastrzębiu musi się zaangażować w ten temat, żeby taką akcję rozpropagować i spróbować, 
żeby ten nabór był. Tutaj jest kwestia wspólnych decyzji. Obie uczelnie i tutaj Dziekani  
zobowiązali się, że są w stanie sami przyjść, albo też przysłać swoich pracowników, żeby 
pokazywać zalety tego zawodu. Wiemy, że w tym mieście akurat każdy ma kogoś z rodziny 
w górnictwie i nawet nie trzeba wielkich zalet robić. Jeżeli chodzi o ten temat, to zakładam, 
że wrócimy do rozmowy. W tej chwili pan Prezes Wojtków, który jakby ma w swojej pieczy 
temat szkół średnich i zatrudnienia. Chcemy zrobić politykę zatrudnieniową dłuższą, żebyśmy 
mogli na czymś próbować oprzeć przyszłość spółki. Dzisiaj też zabrzmiało, że jesteśmy 
najlepszym pracodawcą na Śląsku i w związku z tym na razie z pracownikami tego problemu 
nie ma. 
 
Ryszard Rakoczy-radny RM 
Czy w polityce długookresowej państwo koncentrujecie się na działalności na terenie miasta 
Jastrzębie i mam tutaj na myśli na przykład szyb na Bziu, czy też macie w zamyśle jakieś inne 
projekty, ale siedziba zostanie w Jastrzębiu? Ponieważ, jednak mimo wszystko siedziba                         
w Jastrzębiu jest zarówno pod względem prestiżu, jak i splendoru dla naszego miasta bardzo 
ważna. Tutaj obawiamy się tego, że zamknięcie kolejnego zakładu górniczego może 
spowodować to, że nie tylko będzie chęć jakby przystępowania do zawodu górniczego, ale 
również opór naszych mieszkańców, która będzie ściśle związana z koniunkturą                                  
i nastawieniem zawodowym jednokierunkowym. Jakby pan trochę rozwinął ten temat? 
 
Prezesa Zarządu JSW 
To nie jest moja opinia, że jest odwrót studentów od górnictwa. Dzisiaj było to podniesione 
przez Dziekanów, którzy mają liczby i pokazali liczby, jak to wygląda i wręcz zwrócili się do 
nas, żebyśmy spróbowali im pomóc, żeby mieli skąd robić nabór. Ponieważ nabór zawsze się 
robiło z techników górniczych i ewentualnie były to licea, ale to zawsze byli ludzie, jak na 
przykład od nas  związani z tym rejonem i to tam wybrzmiało. Musimy podjąć w tym 
obszarze jakieś działania. Natomiast, nie słyszałem i w ogóle nawet nigdzie nie było to 
podnoszone, że JSW zmieni swoją siedzibę. Nie ma czegoś takiego. JSW jest w Jastrzębiu, 
budynek mamy wybudowany i realizujemy działania zgodnie ze Strategią. Mogę więcej 
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powiedzieć, ponieważ mieliśmy konferencję wynikową w piątek i przedstawiliśmy założenia 
Strategii do 2030r. Założenia opierają się na naszych zasobach węgla i te zasoby są ściśle 
zlokalizowane. Oczywiście eksploatacja górnicza jest tutaj prowadzona już kilkadziesiąt lat                  
i zasoby są sczerpywane i w związku z tym alokacja zasobów i naszych aktywności się 
zmienia. Natomiast, co do głównych kierunków, to tutaj nic się nie zmieniło. W tej chwili 
sytuacja wygląda w ten sposób, że chcemy do 2030r. wydobywać 18 mln ton węgla, a w tym 
roku będziemy mieli ok.15 mln ton węgla, ale ten rok jest wyjątkowy, bo jest przejściowy w 
związku z tym, że jeszcze się restrukturyzujemy. Zakładamy, że będziemy zwiększali o 3 mln 
wolumen wydobycia i zwiększamy też strukturę wydobycia węgla koksującego do 85 %. 
Będziemy produkowali 3-3,5 mln koksu w oparciu o nasze koksownie i zakładamy, że 
główne inwestycje rozwojowe w tej chwili idą w „Pniówek”. Przede wszystkim jak 
najszybsze wyjście w Pawłowice i to jest zagospodarowanie Bzia. W tej chwili nie mamy 
żadnej alternatywy, jeżeli chodzi o kopalnię zespoloną i musimy powtórnie spróbować wejść 
efektywnie w Bzie. Szyb jest gotowy i w tej chwili będziemy go jeszcze odbierali. Mamy 
przede wszystkim strategię organicznego wzrostu na własnych aktywach, czyli tutaj 
zakładamy, że działalność górnicza będzie prowadzona i ona musi być prowadzona ściśle we 
współpracy z samorządem, bo nie da się inaczej. „JAS-MOS”, o którym pan wspomniał 
mamy w tej chwili Ruch do 2025r. jako taki i mówimy pole, żeby to nie było, że to jest 
kopalnia i można powiedzieć, że zagwarantowany chociaż dopiero wystosowaliśmy pismo                
o otrzymanie koncesji do 2025r. Natomiast faktycznie cała dyskusja, która się odbyła odnośne 
Szybu VI i infrastruktury, to SRK zobligowane jest do tego, żeby respektować to, co 
zapisaliśmy sobie gdzieś i kiedyś. W związku z tym likwidacja zakładu przeróbczego                          
i infrastruktury postępuje. Nie ukrywamy, że chcielibyśmy jak najszybciej spróbować 
wspólnie z Miastem doprowadzić do budowy takiej infrastruktury, która nie będzie straszyła. 
Nie jesteśmy zainteresowani zbyt długim restrukturyzowaniem tego terenu i myślę, że to 
powinno też być w interesie państwa. Jak się przejeżdża przez Moszczenicę i widzi się 
budynki, to jest, jak jest i nie chcę tego oceniać, bo nie mi to oceniać. Jest pewna złożoność 
tego, natomiast tak, jak byśmy chcieli to zrobić na „JAS-MOS” Ruchu „Jastrzębie”, to tak 
samo podchodzimy do tego, co się dzieje w Suszcu. Tam też mamy pewne koncepcje i to 
komunikujemy i to się dzieje.  
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji 
Dziękuję za przedstawienie Strategii. JSW pozostaje, siedziba również i wydobycie ma 
wzrosnąć do 18 mln do 2030r. Ważny jest zamysł i zapisy, że nie ogranicza się wydobycia. 
Dziękuję również za wypowiedź dotyczącą Ruchu „JAS-MOS”. Pan również widzi 
konieczność wspólnego tj.razem z samorządem zagospodarowania tego terenu tzn.żeby jak 
najkrócej była przerwa w działaniu gospodarczym części tego terenu. Myślę, że jako 
samorządowcy bardzo podobnie na to patrzymy. Teraz chciałbym poprosić panią Prezydent o 
wypowiedź w sprawie szkolnictwa i również obszaru „JAS-MOS”. 
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta 
Mówiąc o problemach, a w zasadzie wyzwaniach które przed nami stoją, czyli wspólnych 
wyzwaniach Spółki i Miasta musimy patrzeć na ten problem globalnie, bo trudno jest mówić 
nawet o rozwoju szkolnictwa, nie znając generalnie koniunktury i rozwoju trendów, jakie są 
w rozwoju gospodarczym, bądź narzuconych jakiś dyrektyw unijnych. Tutaj trzeba sobie 
wyraźnie powiedzieć, że musimy jakby wyprzedzać pewne sytuacje które mogą nastąpić, 
czyli szukać takich rozwiązań które nie będą skutkowały tym, co teraz zastaliśmy. Ponieważ 
sytuacja teraz w edukacji, szkolnictwie nie wzięła się z niczego, bo to globalnie gospodarka i 
tak się wszystko potoczyło. Również sytuacja w górnictwie wpłynęła na to, że w naszych 
szkołach pomimo tego, że były działania łącznie z Urzędem Pracy tj.organizowane szkoły 
średnie, zawodowe, technika, organizowaliśmy akcję promocyjną, spotkania, tworzyliśmy na 
nowo klasy o profilu górniczym, bądź elektryk, czy związanych z tym, ponieważ zasięgałam 
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informacji osobiście u jednego, czy drugiego Prezesa, jakie klasy powinny być tworzone? 
Czy stricte górnik, czy jakiś inny? Nam konkretnie mówiono, że szybciej zrobi się z elektryka 
górnika, niż z górnika elektryka. W związku z tym, nacisk jest na taki, czy inny profil i pod 
tym kątem były te profile u nas w szkołach tworzone. Były przez ostatnie lata organizowane 
akcje promocyjne, spotkania również z przedstawicielami z AGH i przedstawicielami Spółki, 
ale niestety naboru nie było. Nawet ten rok szkolny 2017/2018 pokazał to, że niewielkie jest 
zainteresowanie naszych uczniów tymi zawodami, a dodatkowo robiliśmy też badanie 
ankietowe, jakimi kierunkami uczniowie są zainteresowani? Czy są zainteresowani i chętni do 
pracy w górnictwie i jakie kierunki okołogórnicze byłyby dla nich najciekawsze i czy 
chcieliby na przykład studiować w mieście takie właśnie kierunki po ukończeniu klas o takim, 
czy innym profilu związanym z górnictwem? Na tysiąc uczniów było chyba czternastu, którzy 
byli zainteresowani w ogóle jakimkolwiek kierunkiem związanym z górnictwem. To nas 
trochę zaskoczyło, bo wydawało nam się, że to jednak w naszym mieście  tradycja, która jest 
powinna w jakiś sposób generować te profile. Tak nie jest, ale chyba generalnie takie są 
trendy i moda na jakieś klasy i profile w szkołach. 
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji 
W którym roku były te badania robione? 
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta 
Chyba początek 2016r.  
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji 
Może sytuacja JSW była wtedy dużo gorsza? 
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta 
Rzeczywiście, była sytuacja taka, ale nabór 2017r. i nabór, kiedy już lepiej się działo                      
w Spółce też nie pokazał dużych zmian, bo klasy po prostu nie zostały utworzone. Mamy 
jedną klasę w Szkole Zawodowej przy ul.11 Listopada, ale łączoną, bo jest tylko kilku 
uczniów zainteresowanych górnictwem. Więc trzy, cztery profile włączone są do jednej klasy, 
do jednego zespołu klasowego i tam są szkoleni młodzi ludzie. Oczywiście musimy coś tutaj 
wspólnie zrobić, bo synergia jest potrzebna i wspólne działanie jak najbardziej. Należy się 
zastanowić, jak to zrobić aby dotrzeć do młodych ludzi, żeby osiągnąć oczekiwany efekt, bo                
w tej chwili taka tradycyjna promocja, spotkania, rozsyłane informacje nie koniecznie 
przynoszą oczekiwane efekty. Jest tutaj pani Naczelnik z Wydziału Informacji i Promocji                    
i zastanowimy się, co jeszcze można zrobić, bo w szkołach odbywają się bardzo często 
spotkania branżowe, spotkania z przedstawicielami tych zawodów, które są potrzebne                        
w górnictwie, spotkania z przedstawicielami świata nauki i wszyscy opowiadają, mówią                         
i pokazują atuty tego zawodu i perspektywę również, ale niestety nie ma takiego 
zainteresowania. Planujemy teraz 15 grudnia tak, jak wspominałam konferencję gospodarczą 
tj. Partnerstwo poprzez gospodarkę  i tam wspólnie we współpracy z JSW i Katowicką 
Specjalną Strefą Ekonomiczną, gdzie będzie panel poświęcony Strategii rozwoju górnictwa        
i zobaczymy, co z tego wyjdzie? Tutaj jesteśmy na dobrej drodze, współpracujemy na bieżąco 
ze Spółką i nie tylko w zakresie edukacji i bieżących potrzeb, ale też w takim zakresie, aby 
Spółce pokazywać, czyli górnictwo z dobrej strony.  
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
Chciałem zapytać, bo JSW powołała spółkę Innowacje i żeby nawiązać do innowacji, bo 
temat pani Prezydent podniosła. Jakie mogłyby być płaszczyzny współpracy i jakby pan 
ocenił współpracę spółki Innowacje z samorządem, bo naszym marzeniem jest zbudowanie 
Centrum Innowacji, Biznesu i Nauki. To miało powstać w Łaźni, a może powstać w innym 
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miejscu, ale ważne żeby tak się stało. Jeśli chodzi o innowacje, widzieliśmy współpracę 
trzech partnerów. Zaczynamy od samorządu poprzez biznes, wielki przemysł JSW i naukę. 
Teraz jest coś nowego, powstała spółka Innowacje? 
 
Prezes Zarządu JSW 
Jakby państwo prześledzili zmiany we wszystkich spółkach, to dokładnie wszyscy powołują  
tej chwili spółki innowacyjne. W większości są to rozwinięte działy badań i wdrożeń. 
Pojawiły się po prostu środki i Narodowe Centrum Badań i Rozwoju uruchomiło ścieżki dla 
konkretnych projektów. W tej chwili faktycznie powołaliśmy spółkę i ona się rozwija.                     
W piątek będziemy mieli pierwszą dyskusję na temat długofalowej strategii tej spółki                        
i z różnych powodów jej siedziba mieści się w Katowicach i mamy Jastrzębskie Centrum 
Innowacji i Rozwoju w Katowicach. 
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
Przenieśmy to do Jastrzębia. 
Prezes Zarządu JSW 
Wszystko przed nami, nie chciałbym tutaj żadnych deklaracji robić. Spółka jest powołana, ale 
trzeba sobie jasno powiedzieć, że spółka to pewien organizm, który bardzo ściśle musi 
współpracować ze spółką matką. Innowacje przede wszystkim kierujemy w stronę naszego 
biznesu, czyli wydobycia i przerobu węgla koksującego i potem produkcji koksu. W związku 
z tym większość projektów dotyczy górnictwa, przeróbki i koksownictwa. Powołaliśmy                     
w ramach spółki i u mnie w pionie jest tj.centrum zaawansowanej analityki danych, które 
bardzo silnie jest tworzone przez …, czyli spółkę która jest u nas w Jastrzębiu.                         
W ramach tego działu pojawia się koncepcja innovation lab, czyli kwestia wprowadzenia na 
wyższy poziom działań dotyczących IT w górnictwie. Chcielibyśmy, żeby … z takiej spółki, 
która dostarcza pocztę, office przeszedł do kopalń i wspólnie z górnikami zaczął pewne 
rzeczy realizować i widać, że to zaczyna się tworzyć. Tutaj jesteśmy otwarci, bo na pewno są 
klasy informatyczne i bardzo chętnie przyjmiemy do nas absolwentów na praktyki                               
i chciałbym w ciągu najbliższych trzech lat do 2020r. … i …, aby obie spółki w pierwszym 
kwartale przyszłego roku były stuprocentowo JSW i to jest priorytet. Mocno się do tego 
przymierzamy i bardzo duże pieniądze chcemy zainwestować, żeby nasze centralne 
laboratorium, które jest w Jastrzębiu było najnowocześniejszym laboratorium tego typu na 
pewno w Europie, a nie wiem, czy nie na świecie. Chodzi o to, że produkt który sprzedajemy 
w tej chwili podlega bardzo mocnej analizie, co do jakości przez koksowników. Mamy takie 
hasło i myślę, że to realizujemy tzn. chcielibyśmy proces jakości naszego produktu oceniać od 
złoża do morza. Dlaczego mówię o morzu, dlatego że mamy w Gdańsku naszą firmę, która 
zajmuje się przyjmowaniem i spedycją statków z naszym węglem i parametry jakościowe 
musimy badać od złoża w kopalni przez przeróbkę, koksownię i wysyłkę. W tej chwili 
program jakość, który jest w spółce traktujemy w ten sposób, że będzie inwestycja w … i to 
są nowe technologie, a m.in. robotyzacja. Nowa inwestycja, która będzie w … będzie 
realizowana  i ma być nastawiona na najnowocześniejsze laboratorium i naprawdę chcemy w 
to dużo zainwestować. Przy okazji tych dwóch ośrodków, gdzie możemy powiedzieć, że jest 
to innowacyjne i prorozwojowe.  
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
To pokazuje, jak państwo widzą przyszłość i rodzi się jakaś płaszczyzna i możliwość 
współpracy z Miastem. Poproszę panią Prezydent i pana Prezydenta o zajęcie stanowiska. 
Panie Prezesie, pan wskazał na możliwość chociażby zacząć od praktyk i to już jest jakiś 
zaczątek i szukać następnych płaszczyzn możliwej współpracy między JSW, a samorządem. 
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Anna Hetman-Prezydent Miasta 
Częściowo już powiedzieliśmy o tym, jeżeli chodzi o współpracę w zakresie innowacji. To, 
co możemy wspólnie zrobić, to przede wszystkim jakaś wymiana informacji i wspólne 
podejmowanie działań. Stawiamy na młodych ludzi, więc współpraca w zakresie szkoleń, 
praktyk, to byłby pierwszy krok do tego, aby coś później stworzyć na tej bazie. Jeśli 
mielibyśmy już później tak rozwiniętą koncepcję do utworzenia Centrum Innowacji, Nauki                  
i Biznesu, to jak najbardziej tutaj korzystając z doświadczeń JSW, możemy wykorzystując  
potencjał intelektualny młodych ludzi tj. nasze Technikum Nr 4, można wspólnie coś dobrego 
zrobić i w tym kierunku będziemy pracować. Jesteśmy w stałym kontakcie z JSW i jak tylko 
będzie taka potrzeba, to będziemy pracować na poziomie pracowników merytorycznych. 
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
Co do innowacji, to zaproponowałbym ewentualnie poproszenie JSW do współpracy                       
w zakresie budowy koncepcji Centrum Innowacji i Biznesu. 
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta 
Tak. 
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
Rozumiem, że to się dzieje. 
 
Janusz Buda-Zastępca Prezydenta Miasta 
Myślę, że tutaj pan Prezes już bardzo perspektywicznie pokazał, jak to będzie funkcjonowało. 
Dobrze, bo tak ma się dziać, jeżeli Spółka ma się rozwijać, ale wracając do szkolnictwa. 
Faktycznie musimy tutaj przedefiniować sposób przekonania i naboru młodych ludzi, którzy 
będą chcieli wiązać przyszłość z JSW. Myślę, że tutaj takie sposoby będą.  
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
Chciałem wrócić do obszarów po KWK „JAS-MOS” w dwóch kontekstach, finansowym, bo 
musimy być przygotowani na to, że nie ma rozwiązań szczególnych tak, jak był kontrakt dla 
Śląska. Jest zapowiadana już legendarna ustawa o rewitalizacji, gdzie mają być spore 
pieniądze sięgające wielu miliardów złotych i wielu miliardów euro, czy będą? Tego nie 
wiemy, więc musimy się przygotować na jedno i drugie rozwiązanie. Oczywiście byłoby 
dużo korzystniej, gdyby się te pieniądze pojawiły. Myślę, że jest taka wspólna deklaracja, pan 
Prezes JSW, pan Kierownik i inni przedstawiciele JSW wskazywali, że jest potrzeba 
wspólnego działania, aby te tereny zagospodarować tj.tereny, które są już poza gestią JSW. 
Pan Prezydent jest obecny na posiedzeniach Komisji do tego powołanej i tutaj chciałem, aby 
pani Prezydent i panie Prezydencie, żebyście zajęli stanowisko w tej sprawie, bo rozumiem                   
i mam nadzieję, że jest to potwierdzone, że jest taka wola, żeby współpracować i żeby te 
obszary już opuszczone zagospodarować tam, gdzie jest potrzebne przy współpracy obu.    
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta 
Panie Przewodniczący, tutaj kilkakrotnie już powtarzałam, że współpraca w zakresie 
zagospodarowania tych terenów rozpoczęła się już w 2015r. i to niebyła dla nas nowość. 
tj.informacja o tym, że obiekty mają być na przykład wyburzane, bądź już kopalnia 
restrukturyzowana. Już w tamtym czasie pracowaliśmy nad tym, aby te tereny przede 
wszystkim promować wśród potencjalnych inwestorów do zagospodarowania na cele 
gospodarcze. Ponieważ naszym zadaniem i myślę tutaj o samorządzie, jest stworzenie 
warunków do tego, aby pojawiali się tam inwestorzy i to oni  nadawali ton do rozwoju tego 
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miejsca i oczywiście pod kątem takiej koncepcji, którą wspólnie stworzymy. Ta koncepcja 
pojawiła się pod koniec 2015r. ze strony JSK i wielokrotnie spotykaliśmy się z potencjalnymi 
inwestorami wspólnie z przedstawicielami JSW i spółki JSK. Pojawiały się również 
wizualizacje i myślę, że naszym wspólnym celem jest i tak przy każdym spotkaniu to 
podkreślamy, aby ten teren był dobrze zagospodarowany. Żeby nie leżało to przez lata, czy to 
budynki, czy sam grunt nie wykorzystany, tylko tak, aby chętnie mogli tam przyjść 
inwestorzy. Wydaje mi się, że jako samorząd nie powinniśmy angażować środków na tyle                 
i na tak szeroką skalę, aby tworzyć tam obiekty które później ewentualnie mogą wykorzystać 
potencjalni inwestorzy. Oczywiście można pokusić się o modernizację któregoś z obiektów              
i przeznaczyć to na cele komercyjne w późniejszej perspektywie, ale przejmując musimy 
mieć świadomość, że przejmując na podstawie tej ustawy, kiedy przeznaczymy te obiekty na 
cele komercyjne i tak środki trafią do Jastrzębskiej Spółki, bo jeśli Miasto miałoby tam 
cokolwiek robić na cele społeczne, to wyłącznie bez jakiegokolwiek zysku. Najlepszym 
rozwiązaniem w tym zakresie i konsultowaliśmy się wielokrotnie z wieloma środowiskami 
biznesu, rozmawialiśmy ze Spółką Kolejową, SRK tj. przedstawicielami tych firm i wszyscy 
jesteśmy jednego zdania, że naszym wspólnym celem jest stworzyć dobre warunki dla 
inwestora. W ostatnich rozmowach, czy pisemnej korespondencji zajęliśmy takie stanowisko, 
że jesteśmy zainteresowani przejęciem Łaźni N2. Ponieważ jedynie ten obiekt w połączeniu                           
z jeszcze funkcjonującą łaźnią może w perspektywie dawać jakąś szansę na to, aby móc 
zagospodarować te obiekty w miarę kompleksowo. Dalej korespondujemy, bo jeszcze 
wymiana takich informacji o pytania szczegółowe z naszej strony i odpowiedzi ze strony SRK 
są, więc to trwa, ale podtrzymujemy stanowisko, że jesteśmy zainteresowani tym obiektem. 
Natomiast cały czas czynimy starania głównie promocyjne, czyli chcemy zainteresować 
potencjalnych inwestorów tymi obiektami i wiem, że ze strony spółki również. Przy każdej 
okazji podkreślamy, że są to tereny do zagospodarowania, więc grupa biznesu i potencjalnych 
inwestorów mówi wyraźnie, że dla nich jest istotny czysty teren, na który mogliby wejść                    
i zagospodarować to według konkretnych swoich potrzeb. 
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
Też podzielam stanowisko, że łaźnia może być bardzo zasadna, czy też jest zasadna. Ostatnio 
była dyskusja, gdzie okazuje się, że firma która funkcjonuje w prostej działalności pozwoli 
prawdopodobnie utrzymać ten obiekt, taka jest projekcja finansowa z możliwością następnych 
działalności. To się świetnie wpisuje, tam funkcjonuje następna łaźnia i tutaj pozostanie ta 
działalność, a może tam być ulokowane jeszcze coś następnego. Natomiast, tam jest jeszcze 
kwestia drogi dojazdowej do tych obszarów. 
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta 
Bierzemy to pod uwagę.    
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
Nie wiem jak tutaj ostatecznie, bo Komisja nie ma tej wiedzy. Proszę jeszcze o informację                 
o drodze dojazdowej? 
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta 
Skomunikowanie jest tutaj bardzo istotne i już w tym zakresie rozmawialiśmy i bierzemy to 
pod uwagę, że ewentualnie z naszej strony możemy te działania podejmować. Oczywiście 
będzie to zależało od tego, na jakich etapach będzie to potrzebne i w jakim kierunku pójdzie 
zagospodarowanie tego terenu, ale to już ustalaliśmy i są wstępne uzgodnienia. 
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Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
Z tym, że na zagospodarowanie będziemy mieli wpływ i myślę, że samorząd musi być 
organizatorem tego przedsięwzięcia. 
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta 
Wspólnie. 
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji  
Oczywiście w bardzo bliskiej współpracy z JSW, ale jednak powinniśmy to koordynować. 
 
Ryszard Rakoczy-radny RM 
Mam pytanie, ponieważ swego czasu rozmawialiśmy nt. dużego projektu, gdzie na terenie 
Moszczenicy miały być miejsca pracy, a szczególnie dla kobiet i tam był program, który nie 
wszedł w życie, bo właściwie nic się na terenie Moszczenicy nie dzieje i jakby można było 
powiedzieć, co dalej z tym projektem? Czy jakieś środki finansowe może Spółka Węglowa 
pod ten projekt będzie miała? Drugie pytanie do pana Prezesa, bo pan Prezes stwierdził, że 
jest rodem z dolnośląskiego i nie wiem, jaką pan Prezes ma wiedzę na temat współpracy  
między KGHM, a samorządem terytorialnym? Czy jest jakaś strategia wypracowana 
pomiędzy gminą Rudna, a KGHM, gdzie pan Prezes chciałby tę samą wiedzę wykorzystać na 
przykład na terenie miasta Jastrzębie? 
 
Kierownik Zespołu PM JSW 
W nawiązaniu do tematu drogi dojazdowej. Z pewnością komunikacja pola Jastrzębie jest 
jedną z fundamentalnych spraw, aby udrożnić możliwość prowadzenia tam mocnej 
działalności przez biznes, czy też różne firmy. Tutaj trzeba powiedzieć, że skomunikowanie 
tego pola od strony drogi Głównej Południowej z pewnością jest jedną z najistotniejszych 
rzeczy i tak, jak powiedział pan Przewodniczący, że tutaj państwo jako samorządowcy 
musicie wziąć to pod uwagę i z tego zdawać sobie sprawę. Droga jest drogą publiczną i tutaj 
od tej strony trzeba na to popatrzeć. Jeżeli chodzi o pytanie dotyczące programu miejsca 
pracy dla kobiet na polu Moszczenica, to tutaj pracowaliśmy w tym temacie. Istota programu 
polegała na tym, aby spróbować objąć cały jeszcze, będący wówczas w posiadaniu JSW teren 
po kopalni Moszczenica, Katowicką Specjalną Strefą Ekonomiczną. Rozmowy ze Strefą 
Ekonomiczną były dosyć trudne, ponieważ Strefa wymagała tego, aby w momencie 
pozyskania inwestora przez Strefę sprzedać, czy też właściwie przekazać daną nieruchomość 
temu inwestorowi w sposób bezprzetargowy. Jako Jastrzębska Spółka Węglowa jesteśmy 
zobowiązani do przestrzegania procedur wynikających z rozporządzenia Prezesa Rady 
Ministrów, które nas również obejmuje i praktycznie wszystkie składniki powyżej 5 tys. euro 
jesteśmy zobowiązani zbywać w drodze przetargu. Nie istnieje zatem możliwość jako JSW, 
żebyśmy zawarli porozumienie, że zobowiązujemy się komuś coś sprzedać w sytuacji gdy 
ktoś inny coś załatwi. Wobec powyższego powstał taki pomysł, ponieważ taki ruch może 
wykonać nasza spółka córka, aby te tereny przekazać do Jastrzębskiej Spółki Kolejowej 
również. Mówię również, bo tutaj baza spółki pojawiła się również w kontekście pola 
Jastrzębie. Żeby uporządkować ten teren JSW odkupiła i to też chcę podkreślić, czyli 
wykonała taki gest który właściwie robić nie musiała, ale dla uporządkowania odkupiła od 
SRK dwie działki. Miasto też pozyskało działki i zapakowaliśmy to w jeden pakiet 
nieruchomości  i takie nieruchomości pola Moszczenicy zostały wniesione aportem do 
Jastrzębskiej Spółki Kolejowej. Na dzień dzisiejszy, jeżeli chodzi generalnie o tereny na 
Moszczenicy, to są tereny które są we władaniu JSK. Wymieniona spółka posiada lepsze 
możliwości elastyczniejszego podejścia do inwestorów i sprzedaży tych nieruchomości, niż 
JSW. Natomiast w tym momencie Spółka prowadzi rozmowy z KSSE, w zakresie objęcia 
terenów pola Moszczenica rejonem Specjalnej Strefy Ekonomicznej. Nie potrafię w tej chwili 
powiedzieć, na jakim to jest etapie, czy są jakieś widoki na sukces, czy też ich nie ma? Nie 
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uczestniczę już w rozmowach, ale wiem, że temat trochę utknął i póki co nie udało się objąć 
Specjalną Strefą Ekonomiczną, ale ze strony JSW to, co wówczas ustalaliśmy, to było 
zrealizowane. 
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta 
W tej chwili wszelkie prace związane z wnoszeniem do Strefy terenów zostały wstrzymane, 
ze względu na prace nad zmianą ustawy. Dlatego, nikt teraz już nie podejmuje na poziomie 
Rządu żadnych decyzji, a w Strefach też zostały wstrzymane wszystkie działania. Pan Prezes 
z tego, co mówił liczy, że początkiem przyszłego roku, bądź początkiem drugiego kwartału 
pojawią się konkretne decyzje w tym zakresie i wtedy będzie można już ruszyć, bo również 
wspominał o terenach Moszczenicy. 
 
Tadeusz Sławik-Przewodniczący Komisji 
Wtedy można by wnieść. Mamy pieniądze w przyszłym roku na wykonanie tej drogi i to by 
mogło domknąć całą sytuację. Było drugie pytanie do pana Prezesa, bardzo proszę. 
 
Prezes Zarządu JSW 
Oczywiście przyglądamy się i państwo to wiecie, a nawet dyskutujemy w ramach górnictwa                       
i można powiedzieć, że w zasadzie skończyliśmy przygotowywać nasz raport i skończyliśmy 
powoływać do życia fundację JSW. To są jakby dwa narzędzia i mamy jeszcze kodeks etyki, 
który łączymy z tym wszystkim.  Chcemy przede wszystkim ze swoimi gminami, bo 
wiadomo to jest bogata firma i są jakby poza problemem podatku od nieruchomości, bądź 
zupełnie inaczej to załatwiają. Ich surowiec jest jednak ileś razy droższy od naszego, 
natomiast pewne mechanizmy są takie same i też chcielibyśmy zastosować te mechanizmy                
u nas. Jednym z narzędzi, które chcemy użyć jest fundacja, bo jej nie mamy i to jest styl 
działalności z samorządami, a zwłaszcza z tymi, na których terenie nie prowadzi się 
eksploatacji, czyli nie ma opłaty eksploatacyjnej i ze szkodami też już za bardzo nie ma jak, 
bo eksploatacja się oddaliła, a na przykład mamy na terenie takiej gminy składowisko 
odpadów. Jeżeli jest dyskusja taka, jak sobie wspólnie pomóc? W związku z tym po pierwsze 
przyglądaliśmy się globalnie temu, w jaki sposób spółka starała się tymi kontaktami 
zarządzić, a po drugie popatrzeliśmy organizacyjnie, jakie narzędzia należy mieć, żeby 
zastosować? Problem jest bardziej złożony, bo jak państwo wiecie dalej jesteśmy w procesie 
restrukturyzacji i obowiązuje nas umowa restrukturyzacyjna i nie możemy nic zrobić bez 
zgody obligatariuszy. Czy to jest fundacja, która będzie miała mniejszy budżet, czy to jest 
zakup jakiejś dużej spółki, to zawsze musimy uzyskać zgodę. W związku z tym jakby w tej 
chwili fundacja przeszła przez Zarząd, Radę Nadzorczą i jest przygotowana do Walnego 
Zgromadzenia, natomiast samo uruchomienie tego mechanizmu będzie wymagało zgody 
obligatariuszy, nad którą w tej chwili pracujemy. Zakładam, że to co chcielibyśmy 
wykorzystać w kontaktach KGHM i między innymi Bogdanka, bo oni przeszli impas i w tej 
chwili poukładali sobie wszystko, to mamy transparentnie zapisane w naszym raporcie, który 
będziemy ogłaszali i pokazywali. Chcemy zorganizować konferencję, bo w czerwcu pewne 
rzeczy zakomunikowaliśmy, że będziemy robili i konsekwentnie chcielibyśmy to dowieść do 
końca. Tak samo, jak pan Kierownik powiedział, że jesteśmy zobowiązani jako Spółka 
Skarbu Państwa pewnymi procedurami do zachowania pewnej polityki i z tej polityki 
jesteśmy bardzo mocno i rygorystycznie rozliczani, w sensie darowizn, czy innych środków. 
Jest właściciel, czyli Ministerstwo Energii, które regularnie od nas żąda i przedstawiamy 
wszystkie nasze wydatki i dobrze, bo chodzi o to, żeby zachować transparentność. Zakładam, 
że jeżeli chodzi o rzeczy, które robią KGHM-y, to tutaj się całkiem nieźle dzieje, bo tutaj 
współpraca była, natomiast potrzebujemy pewnych stymulatorów i będziemy je mieli                           
i będziemy ich używali. Przede wszystkim musi być wola i to, co nas łączy, czyli tą ziemię                 
i tamtą jest to, że jednak w/w społeczności żyją z tego biznesu. Zrozumienie sytuacji musi być 
w obie strony. Mamy plany strategiczne, o których tutaj nie mogę państwu powiedzieć              
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i prawdopodobnie w przyszłym roku zostanie to mocno wyartykułowane, bo musimy się 
rozwijać i w związku z tym patrzymy na wszystko, co jest dookoła. Cel nadrzędny jest taki, 
że wszystko, co w tym kraju jest i co się nadaje do koksowania…JSW, nikt inny ma tego nie 
wydobywać. W związku z tym będzie potrzeba uruchomienia dialogu też ze stroną społeczną, 
bo dialog musi być prowadzony, ponieważ ludzie muszą być poinformowani.  
  
Ryszard Rakoczy-radny RM 
Generalnie panie Prezesie, to jest nasz wspólny interes, bo państwo kończąc działalność                    
w zakładzie górniczym pozostawiacie nam tereny właściwie w środku miasta. Wszystkie 
kopalnie, które są zlokalizowane w Jastrzębiu i niezależnie z której strony się jedzie, to 
niestety z okien samochodów widać i jeżeli tego nie zagospodarujemy, to będzie bardzo duży 
problem. Wiemy, że atrakcyjność tych terenów w stosunku do innych gmin jest nie taka, jaka 
powinna być i dlatego inwestorzy wybierają gminy ościenne, a nie naszą. Musimy bardziej 
współpracować i szukać środków zewnętrznych, żeby zachęcić inwestorów, aby mimo 
wszystko na naszych terenach rozpoczęli swoją działalność gospodarczą. 
 
Damian Gałuszka-radny RM 
Pan wspomniał o szybie w Bziu, a jestem z Sołectwa Ruptawa, więc jak gdyby 
zainteresowany rozpoczęciem wydobycia, czy w kierunku Ruptawy, czy Golasowic, 
Pielgrzymowic i na jakie lata Spółka przewiduje rozruch tego wydobycia? 
 
Prezes Zarządu JSW 
Same prace przy szybie, bo w tej chwili mamy wydrążony szyb i państwo wiecie, jak to 
wygląda. Jesteśmy na takim etapie, że w zasadzie jeszcze nie odebraliśmy szybu od PBSz-u, 
bo jest to skomplikowana procedura. W tej chwili trwa wycena spółki i jesteśmy 
zainteresowani zakupem PBSz-u, w związku z tym zbrojenie tego szybu powinno się zacząć 
w przyszłym roku. To jest dosyć skomplikowana sprawa, dlatego że cały rejon Bzia, to jest 
węgiel faktycznie koksujący o bardzo dobrych parametrach. Natomiast, to jest mocno 
zuskokowane i geologia jest…, w związku z tym samo wejście w złoże jest stosunkowo 
kosztowne i długotrwałe. Natomiast, biorąc pod  uwagę to, że nie ma wyjścia, co do 
przyszłości kopalni zespolonej i głównie „Zofiówki” tzn. ona musi pójść na Bzie, bo inaczej 
część macierzysta nie udźwignie tej wielkiej kopalni, to zakładamy, że do 2022r., bo tam już 
będziemy …i trochę zmieniliśmy sposób wejścia w to złoże tzn.odsuwamy się bardziej od 
strefy uskokowej tracąc trochę zasobów i czasami uskokowej, ale zakładając, że uda nam się 
szybciej wejść na poziomy milionowego, dwumilionowego wydobycia, które powinno nam 
pomóc. Zakładam, że w pełni powinniśmy być tam obecni w 2025r. 
 
Ryszard Rakoczy-radny RM 
Mam pytanie odnośnie zwałowisk eksploatacyjnych kamienia płonnego, czy zwałowiska 
które macie w Jastrzębiu są wystarczające do aktualnej produkcji, czy będziecie szukać 
kolejnego terenu? 
 
Prezes Zarządu JSW 
W tej chwili zakończyliśmy strategię budowy do 2030r. i to, co mamy do 2030r. nam 
wystarczy przy założeniu, że mamy 16-18 mln ton węgla. Państwo wiecie, ze połowę mamy 
kamienia i w związku z tym musimy… Cały czas robiona jest inwentaryzacja głównych 
miejsc składowania i trzeba sobie jasno powiedzieć i zakładam, że mamy miliard zasobów 
operatywnych do wybrania i to jest dużo. Operatywnych, czyli to są do wzięcia i jeżeli  
potraktujemy, że bylibyśmy w stanie połowę …., to żywotność naszych kopalń jest długa.                     
Co prawda w tej chwili szacujemy 20-30 lat i jeżeli nie wymyślimy czegoś, co mamy zrobić                       
z kamieniem, to będziemy mieli problem prawdopodobnie około 2050 roku. W tej chwili 
kładziemy bardzo duży nacisk w pracach innowacyjnych i zaangażowaliśmy w zasadzie 
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wszystkie ośrodki, żeby spróbować wymyślić, co z tym zrobić?   
 
Ryszard Rakoczy-radny RM 
Jesteśmy przed zmianą miejscowego planu zagospodarowania i jako gmina powinniśmy  już 
przynajmniej zacząć prace nad nim, bo jest to bardzo długi  okres planowania i gdyby 
państwo już konkretnie wiedzieli, gdzie i które tereny ewentualnie chcielibyście przeznaczyć 
na tereny składowe, to myślę, że dobrze byłoby informację przekazać, ponieważ nasi 
mieszkańcy naprawdę czekają na uwolnienie terenów, a szczególnie terenów budowlanych 
pod budowę swoich domów jednorodzinnych, a aktualny plan zagospodarowania 
przestrzennego niestety im to zabrania. 
 
Prezes Zarządu JSW 
W tej chwili inwentaryzujemy te miejsca i sytuacja wygląda w ten sposób, że będziemy 
indywidualnie tj.samorząd po samorządzie i na pewno nie będziemy próbowali tutaj się  
dogadać. Patrząc na to, co będzie do 2050r., to już w tej chwili kroi się plan, że trzeba będzie  
wrócić do pewnych miejsc, gdzie już składowaliśmy i trzeba się będzie głęboko nad tym 
zastanowić, jak to poukładać? To się da zrobić patrząc kubaturowo i myślę, że to jest tak, że 
teraz są inne możliwości techniczne, niż były kiedyś i w związku z tym jest możliwość, ale to 
musi się dziać zespołowo.  
 
Andrzej Matusiak-radny RM 
Przekazał pan tutaj informację odnośnie firmy … i mam takie pytanie, czy ta firma, bo 
wiadomo musi być w reprezentatywnym miejscu, a tamto miejsce które jest, wiadomo jak 
wygląda i wokół tego jak wygląda? Czy zamierzacie faktycznie tę siedzibę zrobić w innym 
miejscu? 
 
Prezes Zarządu JSW 
Nie. Na razie chcemy żeby to była nasza własność, bo jak państwo wiecie nie jest. Chcemy 
przede wszystkim zrobić inwestycję, która tam jest tzn.budynek  jest kupiony i chcemy go 
zagospodarować. W tej chwili plany które widziałem, to nie będzie takiego laboratorium                  
w Europie, jakie tam zrobimy. 
 
Andrzej Matusiak-radny RM 
Czy w tamtym miejscu jest szansa, że to powstanie? 
 
Prezes Zarządu JSW 
Tak. Według tych planów, które widzieliśmy i  poprzednie, które mamy na ten system 
wystarczają. Natomiast, co do siedziby zakładam, że w ogóle nie było na razie rozmowy 
odnośnie zmian tej siedziby. Chcemy przede wszystkim zabezpieczyć dla spółki pieniądze i to 
będą duże pieniądze na inwestycję. … bardzo mocno wychodzi ze swoimi badaniami do 
Polski i to jest to, co nam się podoba i ostatnio na Zarządzie była pokazana mapa, gdzie 
jesteśmy obecni. To jest spółka, która pomiary smogu robi nawet pod Gdańskiem. 
 
Andrzej Matusiak-radny RM 
Pani Prezydent, tam trzeba by było zrobić chodnik, żeby teren wokół … wyglądał, to jest nasz 
chodnik miejski i należałoby faktycznie jak najszybciej to zrobić, bo jak pan mówi, że ma to 
być firma światowa, to  dobrze by było, żeby tam wokół tej firmy też to  wyglądało.   
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta  
Jeżeli chodzi o inwestycję, to chodnik się zniszczy, to może po inwestycji? Tak się buduje, 
najpierw inwestycja, a później wokół. 
 



18  

 
Andrzej Matusiak-radny RM 
Nie wozi się tego po chodnikach, tylko po drogach, a mówię o chodniku.  
 
Janusz Buda-Zastępca Prezydenta Miasta 
Wyjaśniając, to ten kawałek chodnika jest w planie remontowym na 2018r. 
 
Tadeusz Sławik- Przewodniczący Komisji 
Mam pytanie dotyczące gruntu po hotelu Diament? Jest w strategicznym miejscu i jako 
samorządowcy patrzymy na ten grunt z zaciekawieniem i byłby nam bardzo przydatny. Jakby 
pan widział rozwiązanie do akceptacji przez JSW, a korzystne dla samorządu?  
 
Prezes Zarządu JSW 
Jak państwo wiecie, wszystko jest drogą negocjacji i ustaleń, a ziemia jest dobrą lokatą. 
 
Tadeusz Sławik- Przewodniczący Komisji 
Negocjacje przed nami. 
 
Anna Hetman-Prezydent Miasta  
Rozmowy były i temat jest po jednej i po drugiej stronie. 
 
Prezes Zarządu JSW 
Uważam, skupmy się w tej chwili na „JAS-MOS”, bo to jest temat który można spróbować 
wspólnie jakoś zagospodarować. Z moich informacji wynika, że są duże możliwości 
ściągnięcia środków przez gminy i łatwiej jest gminie, niż przedsiębiorcom. 
  Pismo JSW S.A. z dnia 27 października 2017r. w sprawie Regionalnej 

Biesiady Barbórkowej oraz Konferencji „Partnerstwo poprzez gospodarkę”, 
 

Komisja zapoznała się z treścią pisma i przyjęła do wiadomości. 
 
 Odpowiedź na wniosek w sprawie podjęcia działań w celu nabycia budynku 

dla Miejskiego Ośrodka Kultury.  
 

Komisja zapoznała się z treścią pisma i przyjęła do wiadomości. 
Ad.6. 
Wolne głosy i wnioski. 
Nie wniesiono. 
 
Ad.7. 
Przyjęcie protokołów z dnia 19 września 2017r., oraz 17 października 2017r.  
Protokół z dnia 19 września 2017r. przyjęto głosami: za –4, przeciw –0, wstrzymujących się –
0. 
Protokół z dnia 17 października 2017r. przyjęto głosami: za –4, przeciw –0, wstrzymujących 
się –0. 
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Ad.8. 
Zakończenie posiedzenia. 
Przewodniczący Komisji – Tadeusz Sławik podziękował wszystkim za przybycie i zakończył 
posiedzenie Komisji. 
 
Protokołowała: 
Alicja Kogut            Przewodniczący Komisji 

Polityki Gospodarczej i Bezrobocia 
TADEUSZ SŁAWIK 

 


